Артикль
Ex. 1. Supply a/an where necessary. Note where you can use a/an or zero (-). 1. I'm going to bed. I've got _a_ headache.

2. I was awake all night with ___ toothache. 3. I think Gillan's got ___ flu. 4. The children are in bed with ___ mumps. 5. Mind you don't catch ___ cold. 6. ___ measles can be very unpleasant. 7. Don't come near me. I've got ___ sore throat. 8. I think I've got ___ cold! 9. I've had ___ terrible backache. 10. I often suffer from ___ backache.

Ex. 2. Put in a, the, or one only where necessary. HERE'S HEALTH!
"I think that's all, Mrs. Starling", Dr. Lecter said as she handed her ___ list of prescriptions. ___ list was very long and Mrs. Starling almost fainted as she tried to read it. She had ___ headache and ___ cold and felt as if she was getting ___ flu. On top of this, one of her children was in bed with ___ mumps. "I've prescribed some pills for ___ high blood pressure as well", Dr. Lecter said. "How many do I have to take — ___ pill ___ day?" "No. ___ pill with each meal. Three pills ___ day". Mrs. Starling thanked ___ doctor and walked out of her surgery with some difficulty. She staggered into the local chemist's and handed ___ long prescription list to Mr. Demme, ___ chemist. Mr. Demme greeted her cheerfully. "Good morning, Mrs. Starling", he said, glancing at ___ list. "What ___ list! I trust you're keeping well!"

Ex. 3. Supply "the" or "-". 1. A lot of people are giving up ___ meat. 2. ___ meat we had for lunch last Sunday was very tough. 3. As someone said, ___ life is just one damned thing after another. 4. I don't know much about ___ life of Salvador Dali. 5. ___ running is supposed to be good for you. 6. I ought to be fit with all ___ running I do, but I don't feel fit. 7. Which is your favourite colour? ___ red. 8. I think ___ red one will suit you best. ___ Red is more your colour. 9. We learnt ___ English at school, but ___ English we learnt was useless. 10. ___ London is a safe city today, but ___ London in the 18th century was pretty rough. 11. ___ watches have become very cheap and very attractive. 12. Most of ___ watches you see today work on ___ quartz. 13. ___ indoor plants require a lot of effort and attention. 14. ___ Bach gives me a great deal of pleasure. 15. ___ Bach recording you bought for me is first class. 16. What has been the longest period of ___ peace in ___ history? 17. If you study ___ history, you've got to read a lot. 18. ___ journeys to unknown places require a lot of preparation. 19. ___ lives of ___ poets and ___ musicians have often been unbearably difficult. 20. I'm not interested in the price of ___ silver or the price of ___ gold. 21. ___ time is ___ money. 22. I can never regret ___ time I've spent enjoying myself. 23. I often listen to ___ music and like ___ jazz best.

Ex. 4. Say what articles you would use for the nouns in these situations.

1. - Кем ты хочешь быть, Майк? - Я хочу быть учителем. - Почему? - Я люблю детей. 2. К вам подбегает мальчик с газетами: - Вы не купите газету, пожалуйста? - Купите одну из газет, пожалуйста. 3. Вы видите у сына новую ручку и говорите: "Где ты купил ручку?" 4. Ваш брат идет в библиотеку и вы его просите: "Принеси мне, пожалуйста, английский словарь." - "Я не думаю, что в нашей библиотеке есть английские словари." 5. На вопрос по телефону, что делает ваша сестра, вы ответили: "Она читает книгу. Она любит читать книги." 6. На столе тарелки с пирожными. "Можно мне взять пирожное, мама?" 7. Вчера мы купили новый стол. Я попробовала работать за ним. Стол неудобен для письма. 8. Староста напоминает дежурному: "Сегодня твоя очередь мыть столы." 9. Вы видите в руках у мальчика камень и просите: "Отберите у мальчика камень, пожалуйста." 10. Решив разбить палатку, вы говорите: "Найди где-нибудь камень, будем забивать колья." 11. Вы получили комнату. В ней абсолютно нет мебели. "Прежде всего мне необходим стол," думаете вы. 12. Мальчик говорит своим родителям: "В следующем году у нас будут столы вместо парт." 13. "Посмотри на дуб. Ему, наверное, сто лет." 14. "Давайте посадим дуб. Он дает много тени." 15. "Наш парк преобразился: там посадили много новых деревьев. В основном это дубы и липы." 16. Дубы, которые мы посадили в парке, уже выросли. 17. Не можете ли вы одолжить мне конверт! Мне срочно нужно отослать письмо, а почта закрыта. 18. "Где ты купила плащ? Мне тоже нужен плащ, но я не могу найти ничего подходящего." - "Сходи в магазин на улице Мира, там сегодня продают красивые плащи." 19. Девочка ищет сестру. Вы ей говорите: "Посмотри во дворе. Она, вероятно, играет там с детьми." 20. Учительница входит в класс и, увидев там только девочек, говорит: "А где же мальчики?" 21. Вы просите помочь вам: "Вы не можете передвинуть стол?" 22. Ваша сестра готовится к экзаменам, но к вам пришли гости, вы просите ее перейти в спальню. Ее подруга спрашивает: "А в спальне есть стол?" 23. Учительница говорит: "Не пишите на столах и следите затем, чтобы всегда был мел у доски." 24. Посмотрите на доску, пожалуйста. 25. Вы пришли за ребенком в детский сад в середине дня, вам говорят: "Вы не можете забрать ребенка, пока дети спят. Они отдыхают."

Ex. 5. Supply "a/an", "the" or "-".
1. We were looking for a place to spend the night. ___ place we found turned out to be in ___ charming village. ___ village was called ___ Lodsworth. 2. ___ individual has every right to expect personal freedom. ___ freedom of ___ individual is something worth fighting for. 3. Yes, my name is ___ Simpson, but I'm not ___ Simpson you're looking for. 4. Who's at ___ door? - It's ___ postman. 5. When you go out, would you please go to ___ supermarket and get some butter. 6. I've got ___ appointment this afternoon. I've got to go to ___ doctor's. 7. We went to ___ theatre last night and saw ___ "Flames". It's ___ wonderful play. 8. We prefer to spend our holidays in ___ country, ___ mountains or by ___ sea. 9. We have seen what ___ earth looks like from ___ moon. 10. This is the front room. ___ ceiling and ___ walls need decorating, but ___ floor is in good order. We'll probably cover it with ___ carpet. 11. You're imagining ___ things. All your fears are in ___ mind. 12. Look at this wonderful small computer. ___ top lifts up to form ___ screen; ___ front lifts off to form ___ keyboard and ___ whole thing weighs only 5 kilos. 13. ___ history of ___ world is ___ history of ___ war. 14. Is there ___ moon round ___ planet Venus? 15. What's ___ John doing these days? – H 's working as ___ postman. 16. ___ exercise is good for ___ body. 17. Could you pass me ___ salt, please? 18. They're building ___ new supermarket in ___ centre of our town. 19. Where's your mother? – I think she's in ___ kitchen. 20. If you were a cook, you'd have to work in ___ kitchen all day long.

Ex. 6. Rewrite these sentences using nationality nouns to refer to "the people in general".
1. The people from Portugal are very different from the people from Spain.

The Portuguese are very different from the Spaniards.
2. The people from America and the people from Russia understand each other better.
__________________________________________________________________
3. The people from Brazil speak Portuguese, but the people from Mexico speak Spanish.

_________________________________________________________________
4. The people from Germany and the people from Japan work very hard.

_________________________________________________________________
5. The people from Greece buy ships from the people from Korea.

_________________________________________________________________
6. The people from Britain and the people from Holland do a lot of foreign trade.

_________________________________________________________________
Ex. 7. Supply "the" or "-". 1. I like to read newspapers like the Times and the Washington Post.

2. I read ___ Economist every week and ___ Time magazine. 3. Do you think ___ New Yorker and ___ Punch have much in common? 4. We can't be sure about the history of ___ human race, but ___ man developed earlier than we think, though we certainly weren't around at the time of ___ dinosaurs. 5. I like watching old films. I recently watched ___ Graduate and ___ Jaws on video. 6. The Ancient Greeks believed in ___ gods. The idea of ___ God was not known to them. 7. I've read Corner's ___ Odyssey, but I haven't read Joyce's ___ Ulysses. 8. ___ United Nations may be a talking shop, but so is ___ Congress. 9. A lot of people object to attempts to bring up ___ Titanic. 10. My oldest son joined ___ Navy and now my youngest wants to join ___ Army. 11. France celebrated the 200th anniversary of ___ French Revolution in 1989. 12. In many countries, the head of state is called ___ President. 13. Do you know who killed ___ President Lincoln? 14. Because of "the greenhouse effect" ___ climate of the world is changing.

Ex. 8. Translate into English. 1. Они вошли в вагон, в котором не было свободных мест. 2. В вагоне, в который они вошли, не было свободных мест. 3. Сегодня группа туристов, которая состоит из студентов, отправляется в горы. 4. Группа туристов, которая отправилась в горы, состоит из студентов. 5. Роль Анны играла молодая талантливая актриса, которая недавно окончила театральный институт. 6. В газетах очень много писали о молодой талантливой актрисе, которая сыграла роль Анны. 7. Она посмотрела на часы на углу и поняла, что опоздает на поезд. 8. На углу вашей улицы висят часы, которые приводятся в действие электричеством.

Ex. 9. Translate into English. 1. Мне нужно снять комнату. 2. Проветри комнату. 3. Нож не режет. 4. У тебя нет ножа? 5. Возьми нож и отрежь хлеба. 6. Мы не знали, что здесь есть озеро. 7. Озеро глубокое. 8. Замок сломался. 9. Кому мне отдать починить замок? 10. Ты знаешь, где чинят замки? 11. Не забудь купить замок. 12. У нас сегодня апельсины на третье. 13. Апельсины в буфете. 14. Возьми себе апельсин. 15. Апельсин не кислый?

Ex. 10. Translate into English. 1. Дверь закрыта. 2. У тебя есть телефон? 3. Телефон не работает. 4. В холле темно. 5. Ты любишь собак? 6. Не мучай (to tease) собаку. 7. Никогда не пытайся погладить (to stroke) собаку, если ты ее не знаешь. 8. Ручка не пишет. 9. У вас есть ручки в продаже? 10. Где можно купить пальто? 11. Где тебе сшили пальто? 12. Где ключ? 13. Сколько квартир в доме? 14. Сколько стоят эти сервизы? 15. Сколько предметов в сервизе? 16. Сколько стоят сервизы сегодня?

Ex. 11. Translate into English. I. 1. Это очень хороший совет. 2. Совет хороший. 3. Что нового? 4. Новости хорошие? 5. Он привез плохие вести. 6. Такие сведения всегда нужны. 7. Сведения уже поступили? 8. Не стоит трогаться в путь в плохую погоду. 9. Мы не тронемся, пока погода не переменится. 10. Дай деньги мне. Ты ведь их всегда теряешь. II. Какой мудрый совет! Какие полезные советы! Какая была скверная погода! Был чудесный день. Какой неожиданный визит! Это такая неожиданная новость! Он нашел такую хорошую работу! Какая интересная работа! Группа сделала такие успехи! Какой успех имела книга!

Ex. 12. Translate into English, paying special attention to the words in italics.
1. Будьте внимательнее: вы сделали ошибку. 2. Где мать? - Она ушла на рынок купить овощей. 3. Я не знал, что недалеко от нашего дома есть рынок. 4. Рынок был уже закрыт, и мы пошли в магазин. 5. В этом году я первый раз был в лагере. 6. Лагерь был расположен в лесу. 7. Я перешлю вам книги по почте. 8. Почта - важное государственное учреждение. 9. Его уведомили об этом письмом.10. Мой друг написал мне об этом в письме.11. Раненого отправили в госпиталь. 12. Моя сестра работает в госпитале. 13. Эта книга попалась мне случайно. 14. Мы встретимся после школы. - Где? - У входа в школу. 15. Простите, я вошел в эту аудиторию по ошибке.
